



**Speech of the Minister of Foreign Affairs of the Principality of Andorra, H.E Ms. Meritxell Mateu
16th OSCE Ministerial Council- Helsinki, 4th December 2008**

Muchas Gracias Señor Presidente,

Dear Chairman,
Distinguish Colleagues,
Ladies and Gentlemen,

May I begin by thanking our colleague, Foreign Minister Alexander Stubb for the efficient and effortless way that he and his team and the Troika have carried out the OSCE work this year 2008 and the warmth and hospitality extended to us in Helsinki. We hope that the spirit of Helsinki will guide us these days and will lead us to adopt relevant decisions to facilitate and strengthen the future work of the OSCE in promoting peace and stability in the whole OSCE area.

The OSCE Agenda has been expanding through the years to give response to the new threats and challenges building a genuine concept of comprehensive security. In this framework, it is needed more than ever:

-promote a long term approach in all OSCE activities in order to make the adequate follow-up and to give continuity and efficiency to our work in a spirit of an equal playing field.

-reiterate the necessity of legal personality for the OSCE to improve the work of the organisation in the future, in particular for the work of the OSCE in the field.

-stimulate close cooperation and coordination between all the OSCE Missions and Institutions as well with other international organizations in order to build synergies and avoid duplication.

Democracy, Rule of Law and respect for human beings are fundamental pillars for building security. We highly value the work of ODIHR in these areas and we welcome the appointment of Ambassador Lenarcic as new Director of ODIHR.

Nous fêtons cette année le 60ème anniversaire de la Déclaration Universelle des Droits de l'Homme. Cet anniversaire coïncide avec le 15ème anniversaire de la Constitution andorrane dont l'article 5 intègre le texte de la déclaration dans l'ordre juridique andorran.

Nous sommes responsables devant nos citoyens et nous devons continuer à travailler pour garantir la protection des droits de l'homme et des libertés fondamentales c'est-à-dire la dimension humaine de l'éducation. Dans ce sens, la traite d'êtres humains constitue une violation de la personne. Nous appuyons toute initiative centrée à soutenir et à protéger les victimes ainsi que celles qui ont pour but de prévenir ce fléau. Nous avons réalisé au sein de l'OSCE une contribution volontaire en Ukraine destinée à offrir des opportunités de travail au groupe de personnes considérées comme vulnérables afin d'éviter qu'elles ne tombent dans les réseaux de traite d'êtres humains qui sévissent.

Nous insistons sur l'importance de l'éducation dans le respect des droits de l'homme et des libertés fondamentales. La communauté des valeurs que nous encourageons et que nous appuyons est celle qui fait référence à la tolérance, au respect, à la diversité des sociétés en mettant en relief l'inclusion comme facteur de progrès. Notre contribution volontaire apportée dans un des projets de l'OSCE en Bosnie-Herzégovine va dans ce sens et a pour objectif de renforcer la culture démocratique dans les écoles.

Le changement climatique est une réalité scientifiquement démontrée, C'est un domaine dans lequel il faut et nous sommes bien placés pour le dire « penser globalement et agir localement ».

En Andorre, nous vivons très près des systèmes naturels et notre économie en dépend en grande partie. Plusieurs millions de visiteurs arrivent chaque année jusqu'à nos montagnes et découvrent un pays aux paysages encore intacts même si les fonds des vallées ont été transformés et même malmenés par l'action humaine. Nous essayons de

promouvoir un juste équilibre entre le développement économique et le développement durable. Préserver nos ressources naturelles c'est assurer la viabilité du pays à moyen et long terme.

Andorra is a country without army. We fully support all OSCE activities that bring an added value to the UN efforts in combating terrorism.

Today more than ever we need political will to move forward, respect for the principles and implementation of the commitments by all of us. There is no free room for interpretation regarding commitments and principles. In this regard, we reaffirm the importance of the respect for the international law as key instrument to guarantee the friendly relations and equality among the states

The OSCE is an organization aimed at promoting security and stability, we remain open to all initiatives related to achieve these goals, but respecting and not questioning or undermining what we have already built on in all three dimensions of the OSCE.

I would like to wish to Greece the very best in its new capacity as Chairman in office and assure them of Andorra's cooperation and support.

Thank you very much